
رئال به سوپرجام اسپانيا نزديك شد
زيدان: از اين برد لذت برديم

رئال مادريد نيمي از مسير قهرماني در سوپرجام باشگاه هاي اسپانيا 
را با برتري پرگل در زمين بارسلونا مقابل اين تيم پشت سر گذاشت.

برتري سه بر يك مقابل بارسايي كه هنوز در شوك از دست دادن نيمار 
قرار دارد و نتوانسته جايگزيني براي او پيدا كند اينقدر محكم است كه 
ش��اگردان زيدان به رغم غيبت رونالدو در بازي برگشت چندان نگران 
بازي بامداد پنج شنبه در برنابئو نباشند. با اين حال حريف بارسلوناست 
و دست كم گرفتن آن بزرگ ترين اشتباهي است كه زي زو و مردانش 

مي توانند انجام دهند.
رئال و بارسا بامداد دوشنبه يك نيمه معمول را با هم مدارا كردند، اما 
وقتي جراد پيكه مغرور در دقيقه 50 به اشتباه دروازه خودي را باز كرد 
و رئال را پيش انداخت، آن وقت ورق برگش��ت و ال كلاس��يكو هماني 
شد كه همه توقع داشتند. 27 دقيقه طول كشيد تا بارسا روي پنالتي 
مسي بازي را مساوي كند، اما دو دقيقه بعد رونالدو گل دوم را زد، گلي 
كه حاصلش يك اخطار براي آقاي گل��زن بود، وقتي تصميم گرفت به 
تقليد از مسي و براي پاسخ دادن به حركت او در برنابئو پيراهنش را رو 
به تماشاگران بگيرد، اما رونالدو به اين فكر نكرد كه مسي در وقت هاي 
اضافه آن كار را انجام داد و فرصتي براي اخطار  دوم نبود. او اين فكر را 
نكرد و دو دقيقه بعد از گل با كارت زرد دوم روبه  رو و اخراج شد، اخراجي 

كه مي  تواند براي رئال خيلي گران تمام شود.
رونالدو در واكنش به اين اخراج داور را هل داد و حالا در انتظار صدور 
رأي كميته انضباطي فوتبال اسپانيا براي تعيين ميزان محروميت است، 
محروميتي كه گفته مي شود بين چهار تا 12 جلسه خواهد بود. با اين 
حال رئال با گل دقيقه 90 آسنس��يو برد خود را قاطع  تر كرد و حالا با 

خيالي راحت چشم به بازي برگشت دارد.
   از اخراج رونالدو  ناراحت شدم

زين الدين زيدان، سرمربي رئال در آستانه فتح يك جام ديگر با اين تيم، 
هرچند از پيروزي مقابل بارسا خوشحال است، اما نمي تواند ناراحتي 

خود از اخراج رونالدو را پنهان كند.
زيدان مي گويد: »من هميشه گفته ام دوس��ت ندارم وارد مباحث داوري 
شوم، ولي از اخراج رونالدو خيلي ناراحت شدم. شايد روي او خطاي پنالتي 
صورت نگرفت، اما نشان دادن كارت زرد دوم و كارت قرمز بابت شيرجه 
زدن كمي سختگيرانه بود. به هر حال ما نمي توانيم چيزي را عوض كنيم، 

ولي تلاشمان را انجام مي دهيم تا او را به بازي برگشت برسانيم.«
زيدان ادامه داد: »از نتيجه راضي هستم، اما اين تنها بازي رفت بود و يك 
بازي برگش��ت هم وجود دارد كه بايد خودمان را براي آن آماده كنيم. 
بازي رفت تمام شد از آن لذت برديم و حالا بايد تمريناتمان را براي بازي 

برگشت آغاز كنيم.«
   به اندازه نتيجه بد نبوديم

در مقابل اما ارنس��تو والورده، سرمربي بارس��ا نتيجه بازي را ناعالانه 
توصيف كرد و علت اصلي شكست تيمش را از دست دادن موقعيت هاي 
زياد عنوان مي كند. والورده مي گويد: »من احساس نمي كنم طوري 
كه نتيجه نش��ان مي دهد، خيلي ضعيف تر از رئال مادريد بازي كرده 
باشيم، ما موقعيت هاي زيادي داش��تيم، اما فقط توانستيم به منطقه 
جريمه حريف برسيم و نتوانستيم گلزني كنيم. برخلاف ما حريف از 
موقعيت هايش بهترين اس��تفاده را برد. رئ��ال در نبردهاي نفر به نفر 

نسبت به ما عملكرد بهتري داشت.
سرمربي بارسا ادامه داد: »براي تجديد قوا زمان داريم. همه مي خواهند يك 
بازي ديگر داشته باشند تا فوراً باخت را جبران كنند و حالا ما اين فرصت را 
داريم. ما بارسلونا هستيم و مي خواهيم بهترين تيم را داشته باشيم، درست 

است كه كمي به عقب رانده شده ايم، اما دوباره باز مي گرديم.«
   اخراج كريس اشتباه بود

س��رخيو راموس، كاپيتان رئال مادريد كه هميشه تقابل و حاشيه هاي 
تمام نشدني با بارسلونا داشته اس��ت، پس از پيروزي بزرگ تيمش در 
نيوكمپ با انتقاد از داوري مس��ابقه گفت: »رونال��دو تمارض نكرد، او 
تعادلش را از دست داد. براي بخشيده شدن او اعتراض مي كنيم، اخراج 
او اشتباه بود و در حالي كه در صحنه پنالتي بارسا هم سوارس شيرجه 

زد، ولي داور آنجا اعلام پنالتي كرد.«

برنامه بارسا، رساندن توپ به مسي
شكست بارس��لونا مقابل رئال مادريد در 
نيوكمپ واقع��اً دردناك ب��ود و هيچ ابراز 
همدردي  با اين تيم نمي توان كرد. در اين 
ديدار تعداد تماشاگران با لباس سفيد در 
استاديوم از هميشه بيش��تر بود و اين در 
حالي بود كه مادريدي ها لباس سومشان 
كه به رنگ فيروزه  اي اس��ت را پوش��يده 
بودند، آن هم براي اولين بار در تاريخ و با 
اين لباس غيرمرسوم به مصاف بارسا رفته 
بودند. اين هم نشانه اي ديگر كه ثابت مي كند سوپركاپ جامي است كه 
روحش به توريست ها فروخته شده است. در اين جو عجيب بازي مثل 
يكي ديگر از ديدارهاي پيش فصل بود، ادامه اي براي بازي هاي دوستانه 
ميامي، البته كه در واقع ديداري رسمي بود كه بارسا در آن كاملًا بدون 
برنامه و هدف بازي مي  كرد، البته كه مثل هميشه تنها يك هدف وجود 
داشت، رس��اندن توپ به لئو مس��ي. خط مياني اي در كار نبود، توپ با 
سرعت حركت نمي  كرد، به نظر اين بازي اصلاً بازي اي نبود كه مربي تيم 
هم بخواهد و بارسا فقط به فكر نتيجه آن بود و مي خواست هرطور شده 
برنده بيرون بيايد. از طرفي بارس��ا نيمار را هم از دست داده است و اين 
يعني ديگر نمي تواند به MSN، مثلث سه گانه مشهورش متكي باشد. 
در غياب نيمار بارسا شب عجيبي داشت، نه توان حمله كردن داشت و 
نه توان گل زدن. اين يعني سرمربي تازه وارد در تيمش يك سوپراستار 
دارد و بايد خيلي سريع باقي بازيكنان را دور او بچيند. بارسا بدون هيچ 
توانايي خاصي تمام اميدش به مسي بود، اما مقابل تيم قدرتمندي مانند 
رئال مادريد چنين برنامه كلي و كهنه اي هرگز نمي تواند، موفق باشد. در 
ديدار يك شنبه شب هم رئال مادريد تيمي بالغ و كاملًا آماده نشان داد. 
كسي نمي تواند انگيزه بارسايي ها را زير سؤال ببرد، اما مطمئناً براي بردن 
رئال مادريد شرايط بهتري نياز است. معمولاً بعد از شكست هايي اينچنيني 
برخي از بازيكنان شرايط خوبي ندارند و اين بار هم همين طور بود. الكس 
ويدال، دلوفئو، پيكه و راكيتيچ برخي از آنها بودند. اين را هم درك نمي كنم 
كه چرا سرخي روبرتو دوباره روي سكوها بازگشته است. اين تيم بارساي 
ماه آگوست و در دوره گذار است كه نيمي از آن سپري شده است. كوتينيو 
و دمبله بايد بيايند، بارسا هنوز اميدهاي زيادي دارد كه براي آنها بجنگد. 

هنوز جام هاي زيادي وجود دارد كه بارسا برايشان بجنگد. 

هيچ چيز مشخص نيست
 CAS جلس��ه دوم دادگاه عالي حكميت
كه براي ميانجيگري بين ايران و عربستان 
برگزار شد، خبري به بيرون درز نكرد؛ چراكه 
گفته شد نتيجه اين جلسه محرمانه است. با 
اين وجود طي روزهاي گذشته اخبار زيادي 
در اين راستا منتشر شد و سايت هاي خبري 
مدعي شدند كه داستان بازي در كشور سوم پايان يافته و دادگاه عالي 
ورزش، كنفدراس��يون آسيا را بابت اين اش��تباه جريمه و محكوم به 
پرداخت غرامت به باشگاه هاي ايراني كرده است. خبري كه البته نه فيفا، 
نهAFC و نه فدراسيون فوتبال ايران تأييد نكرده است و تا زماني كه 
غرامتي پرداخت نشده، تكليف ميزباني نمايندگان دو كشور از يكديگر 
براي فصل آينده مشخص نيست و نمي توان به صراحت از برنده شدن 

ايران در پرونده مناقشه ميزباني با عربستان صحبت كرد. 

وعده هاي سرخرمن جزئي از ورزش است!
بارها از بي توجهي هاي تمام نشدني به مدال آوران نوشته ايم و به همان اندازه 
هم منتظر واكنش يا پاسخي قانع كننده از مسئولان بوده ايم؛ اما باز هم دريغ 
از ذره اي توجه! با گذشت يك سال از المپيك ريو، وعده هاي زيادي هنوز در 
همان مرحله اول يعني فرافكني رسانه اي و آب و تاب دادن هاي مديريتي 
باقي مانده است. در چنين شرايطي چطور مي توان از قهرمانان ملي انتظار 

داشت به آينده خود و ورزش ايران خوشبين باشند. 
نگاه ابزاري به مدال آوران و رشته هاي مدال آور سال هاست كه در ورزش 
ايران باب شده و تغييرات مديريتي نيز معمولاً تغييري در اين اصل نانوشته 
ايجاد نمي كند. مسئولاني كه به مدال هاي رنگارنگ نمايندگان كشورمان به 
چشم پر و پيمان كردن رزومه كاري خود نگاه مي كنند، برايشان مهم نيست 
در روزها و ماه هاي منتهي به آوردگاه هاي مهم چه برسر ورزشكاران مان 
مي گذرد. به همين خاطر است كه در ساير مواقع نه حالي از آنها پرسيده 
مي شود و نه به يادشان مي افتد چه وعده اي به ورزشكاران داده اند. قهرمانان 
ايراني، اما برخلاف مسئولان مان عمل مي كنند؛ با كمترين امكانات و در اوج 
بي پولي و چالش هاي مختلف بهترين نتيجه را مي گيرند. آنهم در شرايطي 
كه مي دانند قول آقايان قول نيست و پاداش هاي مصوب را هم با تأخيري 
چند ماهه دريافت خواهند كرد. منتها هرگز دست از تلاش نمي كشند؛ 
چراكه ارزش و قداس��ت پيراهن ملي را درك كرده اند. آنها مي دانند كم 
كاري جايي در مرام پهلواني ندارد و اجازه نمي دهند مشكلات اقتصادي و 
بي توجهي مسئولان در نتايج آنها تأثيري بگذارد. ورزشكاران ايراني در هر 
تيم و جايگاهي كه باشند در حد توان خود و حتي بسيار بيشتر براي بالا 
بردن پرچم ايران تلاش مي كنند به اين اميد كه دل مردم را شاد كنند و مزد 
زحمات شان را قبل از آنكه عرقشان خشك شود، دريافت كنند. با اينكه ملت 
ايران همواره قدر مدال هاي ارزشمند قهرمانان شان را دانسته اند، اما امان از 
مسئولان! آنها كه به راحتي آب خوردن وعده مي دهند و به خيال خود تلاش 
مي كنند روحيه ورزشكاران را بالا ببرند يا نمي دانند با بي تفاوتي هاي خود 
چه بر سر آنها مي آورند. باز هم تأكيد داريم كه براي ورزش ايران افت دارد كه 
سهراب مرادي، قهرمان وزنه برداري المپيك ريو و خيلي هاي ديگر همچنان 
منتظر دريافت كفش طلا ي خود باشند، كفشي كه قرار بود از سوي يكي از 
اسپانسرها به طلايي هاي المپيك 2016 اهدا شود، ولي تا به امروز خبري 
از اين جايزه نشده اس��ت. احتمالاً آقايان مدير كه سال گذشته در چنين 
روزهايي دم از روحيه دادن و افزايش انگيزه المپين هاي ايراني مي زدند به 
كل بحث كفش طلا و خيلي چيزهاي ديگر را به فراموشي سپرده اند وگرنه 
در اين يك سال حتماً حرفي از آن مي زدند. يك عذرخواهي خشك و خالي 
ابتدايي ترين كاري است كه از يك مقام مس��ئول به خاطر عملي نشدن 
وعده اش انتظار مي رود. با اين حال در ورزش ايران خبري از پذيرش اشتباه و 
عذرخواهي نيست. اينگونه مي شود كه قهرمانان ما هر روز اميد و انگيزه شان 
را به آينده از دست مي دهند و در مراحل حادتر كار به بازنشستگي زودتر 
از موعد و حتي كوچ به خارج از كشور هم مي كشد. بحثي كه اينجا مطرح 
مي شود، نقش پررنگ وزارت ورزش و كميته ملي المپيك در عملي كردن 
وعده هاي خود است، نقشي بيش از پيش رنگ باخته و كسي به فكر عملي 
كردن وعده هايش نيس��ت. زمان زيادي به اعزام تيم ملي وزنه برداري به 
مسابقات جهاني باقي نمانده، مسابقات جهاني كشتي به زودي آغاز مي شود 
و ساير رشته هاي مدال آور هم بايد در تورنمنت هاي مختلف حضوري فعال 
داشته باشند. اما با كدام روحيه و انگيزه؟ درست است كه هميشه غيرت و 
حمايت مدال آوران ايراني زبانزد خاص و عام بوده و هست، اما تا چه زماني 
مي توان با تكيه بر اين مسائل نتيجه گرفت؟ مگر عمر قهرماني قهرمانان چند 
سال است كه آنها را با وعده و وعيد سركار بگذاريم؟ جواناني كه امروز روي 
سكوهاي افتخار مي روند از بازنشستگي مي ترسند؛ چراكه خوب مي دانند 
در روزهاي اوج هم مس��ئولان توجهي به آنها نمي كنند چه برسد بعد از 
بازنشستگي. وعده هاي س��رخرمن بلاي جان ورزش شده و هر چه زمان 
پيش مي رود برتعداد آنها اضافه مي شود. مقايسه كردن كار درستي نيست، 
اما با ديدن اين همه بي توجهي بد نيست راه و رسم قدرداني از مدال آوران و 

قهرمانان را از كشورهاي همسايه بياموزيم. 

حرفــه اي شدن 
دنيا حيدري
   گزارش

فوتبال، خبــري 
باورنكردني است. 
اين را تجربه 17 سال شعارزدگي مي گويد. حتي 
اگر خبرها حاكي از آن باشد كه فدراسيون فوتبال 
با تصويب قانوني، قصد دارد از ليگ نوزدهم مانع 
حضور تيم هاي بدهكار در مسابقات شود، حتي 
به قيمـت يـك رقمـي شـدن تعـداد تيم ها. 
ادعاي حرفه اي شدن فوتبال از ليگ نوزدهم سنگ 
بزرگي است و س��نگ بزرگ، از قديم الايام نشانه 
نزدن بوده و هست. اين نه بدبيني، كه تجربه است. 
تجربه اي كه براي فوتبال ايران از سال 80 كه ژست 
حرفه اي ش��دن به خود گرفت بارها و بارها تكرار 
شده است. تكرارهاي پرتعداد و بي نتيجه! سال 80 
مرحوم ناصر حجازي گفت: »فوتبالمان حرفه اي 
نشده فقط ش��ماره پش��ت بازيكنان از فارسي به 
انگليسي تبديل شده است.« و حالا پس از 16 دوره 
قرار است با كم شدن عدد تيم ها حرفه اي شويم! 
گويا فكر مي كنيم فقط با تغيير سطحي مي توان 
حرفه اي شد.  گفته مي شود كه اين بار قرار است 

قانون اجرا شود اما قانون هاي زيادي طي اين سال ها 
گذاشته شد كه قرار بود به مرحله اجرا در  آيد. يكي 
پس از ديگري در دقيقه90 يا دور زده شد يا با تبصره 
و بندي كه اصل آن را زير سؤال مي برد و حكم پله 

فرار داشت،  به هيچ انگاشته شد. 
   حرفه اي نمي شويم

حرفه اي شدن تنها به قانون برنمي گردد. بلكه اين 
نگاه ها به فوتبال و تيمداري اس��ت كه بايد تغيير 
كند و تا زماني كه نگاهمان به فوتبال باش��گاهي 
تغيير نكند، حرفه اي شدني در كار نيست. حتي 
اگر سازمان ليگ و فدراسيون فوتبال قانون آن را 
تصويب كرده و مهر كنند. فوتبال باشگاهي ايران از 
همان ابتدا به بي راهه رفت. همان زمان كه عده اي 
تصور كردند حرفه اي شدن در افزايش صفرهاي رقم 
قرارداد بازيكنان است. تصور اشتباهي كه بسياري 
آن را ناديده گرفته و برابرش چشم بستند تا امروز 
رقم بدهي دو باش��گاه نامدار پايتخت روي هم به 
330 ميليارد تومان برسد! رقمي هنگفت و نجومي 
كه كدام يك توان پرداخت آن را دارند؟ پرسپوليسي 
كه هنوز در پرداخت پاداش و رقم قراردادهاي سال 

گذش��ته بازيكنانش مانده و براي پرداخت بدهي 
مانوئل كاس��ه گدايي مقابل هوادارانش گرفته يا 
اس��تقلالي كه با مطرح كردن پرسپوليسي بودن 
وزير به دنبال گرفتن سهمي بيشتر از بيت المال 
است؟ اما مگر مشكل تنها سرخابي هاي پايتخت 
هستند؟ مگر بيخ گوش مدعيان تهراني، نفتي ها 
كاسه چه كنم، چه كنم به دست نگرفته و پشت در 
اين وزارتخانه، آن وزارتخانه بست ننشسته اند براي 
گرفتن مطالباتش��ان. يا تبريزي هاي پرشور بابت 
همين بدهي ها نبود كه از گرفتن بازيكن در فصل 
نقل و انتقالات محروم ش��دند؟ اين تازه وضعيت 
تيم هاي مطرحي است كه شايد شرايطي بهتر از 
سايرين داشته باشند. ساير تيم هايي كه گاه براي 
رفتن به شهرهاي ديگر هنوز روي سفرهاي زميني 
با اتوبوس حس��اب مي كنند و حتي پول و اعتبار 
گرفتن بليت هواپيما را هم ندارند! با اين اوصاف، تا 
ليگ نوزدهم كه هيچ، تا ليگ بيست و نهم هم آيا 

تواني براي حرفه اي شدن داريم؟
   با كسي تعارف نداريم

اما مگر حرفه اي ش��دن تنها به بحث بدهي ها ختم 

مي شود؟ بدهي هايي كه فدراسيون آنقدر برابرشان 
چشم پوش��ي و مماش��ات كرد كه حالا حساسيت 
AFC را برانگيخته اس��ت. فوتبال حرفه اي، اصولي 
كاملاً مشخص دارد كه تمام باشگاه هاي حرفه اي دنيا 
از آن پيروي مي كنند. اصولي كه فوتبال ايران همواره 
ناديده اش گرفته و با پنهان كاري و كاغذ بازي سعي در 
شانه خالي كردن از زير بار مسئوليت آن داشته است. 
حالا ديگر دستش چنان رو شده كه شايد با هيچ كاغذ 
بازي نتواند آن را پنهان كند. اين را از تصميم جديد 
فدراسيون براي وضع قانون جديد مي توان دريافت. 
قانوني كه قرار اس��ت از ليگ نوزدهم به اجرا در آيد و 
تاج در خصوص آن مي گوي��د: » الزامات AFC بايد 
اجرا شود. نبايد با هيچ كس تعارف كرد. در اين شرايط 
هر كسي گمانه زني مي كند، اما سازمان ليگ نبايد 
توجه اي به اين گمانه زني ها داشته باش��د و قانون را 
رعايت كند. اگر باشگاهي نتواند به تعهداتش عمل 
كند ليگ را با 15 تيم اداره مي كنيم و در دو سال آينده 
نيز اگر همچنان مش��كلات ادامه  داشته باشد، ليگ 
را حتي با 12، 10 يا هش��ت تيم برگزار خواهدكرد. 
موضوع كسب مجوز حرفه اي گري روز به روز سخت تر 
مي شود. در خصوص ورودي هاي ليگ برتر نيز همين 
سخت گيري ها وجود خواهد داشت. ممكن است تيمي 
مقام اول را كسب كند، اما نتواند مجوز حرفه اي گري را 

كسب كند و از ليگ كنار گذاشته شود.«
   برنامه اي وجود ندارد!

جدا از زمين تمرين و استاديوم هاي استاندارد، دولتي 
نبودن باش��گاه ها، پرداخت حق پخش تلويزيوني 
بازي ها، پرداخ��ت ماليات ها، گرفت��ن درآمدهاي 
حاصله از تبليغات محيط��ي و كپي رايت از جمله 
مواردي است كه در حرفه اي شدن باشگاه ها و گرفتن 
مجوز حرفه اي از كنفدراسيون فوتبال آسيا و تأييد 
از سوي فيفا نقش��ي پررنگ و اساسي دارد. مواردي 
كه هرگز نمي توان به طور قطع گفت كه يكي از آنها 
در خصوص باشگاه هاي ايراني اجرا مي شود. با اين 
وجود فدراسيون تنها فش��ارش را گويا در خصوص 
پرداخت مطالبات باشگاه ها قرار داده و مي گويد كه 
باشگاه هاي بدهكار از ليگ نوزدهم ديگر حق شركت 
در رقابت هاي لي��گ برتر را ندارن��د كه همين يك 
مورد خاص هم البته اميدي براي به ثمر نشستن آن 
وجود ندارد، وقتي تنها پرسپوليس 220 و استقلال 
120 ميليارد تومان تا همين امروز بدهكارند و تواني 
هم براي پرداخت آن ندارند. با اين وجود آيا فدراسيون 
فوتبال و در رأس آن تاج و مس��ئولان سازمان ليگ 
امروز وارد فوتبال شدند كه ضرب الاجل دو ساله داده و 
تأكيد مي كنند جاي مماشاتي هم وجود ندارد؟ آيا اين 
ضرب الاجل هم مثل قبلي هاست؟ يا واقعاً تصميمي 
براي حرفه اي شدن فوتبال گرفته شده و اگر جواب 
مثبت است با كدام پشتوانه،  حمايت و برنامه اي ؟ با 
كدام توضيح قانع كننده كه ذهن بدبين شده مردم از 

شنيدن شعارها قانع شود؟!
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  چـهـره ها 

88498432سرويس ورزشي

هر چه داريم از شهداست
كمال كاميابي نيا، هافبك پرس��پوليس 
درخصوص عكس��ي كه از خود با عكس 
ش��هيد حججي منتش��ر كرده اس��ت، 
مي گوي��د: »قب��ل از ش��هادت، فيل��م 
خداحافظي شهيد حججي با خانواده اش 
را ديدم و بغض كردم. فيلم اسارتش را هم 
كه ديدم خود را جاي او گذاشتم و تنم لرزيد. اينها كه براي پرچم 
و نام ايران مي جنگند، هس��تند كه ما راحت و در آرامش زندگي 
مي كنيم و كسي جرئت نمي كند به كشورمان حمله كند. بايد آنها 
را الگوي خود قرار دهيم. مطمئناً نمي توانيم جاي شهيد حججي را 
براي مادرش پركنيم، اما بايد هم حواسمان به خانواده شهدا باشد؛ 
چراكه هر چه داريم از آنهاست. ما مديون اين افراد هستيم و وظيفه 

داريم حواسمان به خانواده شان باشد.«

پاداش كفش طلا چه شد؟
يك س��ال از المپيك ري��و مي گذرد، اما 
هنوز هم بس��ياري وعده ه��اي خود را 
عملي نكرده اند و خبري از پاداش هايي 
كه ق��رار بود پرداخت ش��ود، نيس��ت. 
مسئله اي كه س��هراب مرادي، قهرمان 
وزنه برداري المپيك ريو با نارضايتي از 
آن ياد مي كند: »چه بگويم، ما كه نمي توانيم هر روز پيگير باشيم. 
ما هم مشكلات خودمان را داريم و درگير تمرين هستيم. آنها كه 
قول دادند خودشان بايد به فكر عملي كردن وعده هايشان باشند. 
نمي توانيم كه به زور از آنها چيزي بگيريم. خيلي ها وعده دادند، 
مثل اهداي كفش طلا، اما كو؟ يك س��ال از المپيك مي گذرد. 
برخي به وعده هاي ش��ان عمل كردند، اما خيلي ها فقط مقابل 

رسانه ها قول دادند و رفتند.«

صعود قاطعانه بسكتبال به پلي آف كاپ آسيا
تيم ملي بسكتبال ايران با شكسـت اردن به مرحله پلي آف كاپ 

آسيا صعود كرد. 
ش��اگردان مهران حاتمي در آخرين ديدار خود در مرحل��ه گروهي اين 
رقابت ها رودرروي اردن قرارگرفتند و با برتري 83 بر 71 صدرنشيني خود 
در گروه اول كاپ آسيا را تثبيت كردند. با اين پيروزي تيم ملي كشورمان به 
مرحله يك چهارم نهايي رسيدند. فردا آسمان خراش ها به مصاف برنده لبنان 
و چين تايپه مي روند. سرمربي تيم ملي پس از صعود تيمش به يك چهارم 
نهايي عملكرد بازيكنانش را مثبت ارزيابي كرد: »خوشحالم كه با تلاش تيم 
در سه بازي مرحله گروهي برنده شديم و به عنوان صدرنشين راهي مرحله 
بعدي شديم. اين مسابقات خيلي براي تيم خوب بود و رفته رفته آمادگي 
بازيكنان را بيشتر مي كند. به خصوص اينكه حدادي ديرتر به ما اضافه شده 
و اين رقابت ها فرصت خوبي شد تا تيم با او هماهنگ شود. اين سه ديدار 
آمادگي ما را بيشتر كرد و قطعاً حالا براي ديدارهاي بعدي شرايط بهتري 
خواهيم داشت. براي تيم ما فرقي ندارد كه چند روز بين بازي ها فاصله باشد 
چون بازيكنان ما با انگيزه هستند و حتي روز مسابقه هم تمرين مي كنند 
كه اين نشان مي دهد چقدر با تعصب هستند. با اين حال ما مي توانيم در اين 
فرصت سيستم هايمان را مرور كنيم و بهتر شويم. ما تلاشمان را مي كنيم 

كه با قدرت به ميدان برويم و نتيجه لازم را كسب كنيم.«

فريدون حسن

شيوا نوروزي

حرفه اي مي شويد مثل همين 17سال!

 خداحافظ قهرمان خوش اخلاق
وقتي سال 2003 با اقتدار مدال طلا ي وزنه برداري قهرماني جهان را به گردن 
آويخت هيچ كس تصورش را نمي كرد پولادمرد ايران در مصاف با بيماري 
شكست را بپذيرد و در سن 41 سالگي تركمان كند. محمد علي فلاحتي نژاد 
ديروز مغلوب بيماري كليه شد، دردي كه در يك ماه گذشته او را زمينگير كرد 
تا در نهايت مجبور به وداع با او شويم. طلاي جهان، برنز بازي هاي آسيايي و 
نقره قهرماني آسيا از جمله افتخارات فلاحتي نژاد بود، مردي كه نقش مهمي 
و غير قابل انكاري در پرورش و پيشرفت قهرماناني چون كيانوش رستمي 
و بهداد سليمي داشت. بدون شك جاي خالي محمدعلي فلاحتي نژاد اين 

قهرمان خوش اخلاق در وزنه برداري ايران احساس خواهد شد. 

ارنست فولچ

كارشناس فوتبال

مسـابقات واليبال 

سعيد احمديان
   واليبال

انتخابي مردان جهان 
در اردبيل ديروز در 
حالي به پايان رسيد كه تيم ملي واليبال كشورمان 
همان طور كه پيش بيني مي شـد، مقتدرانه به 
رقابت هاي سـال آينده قهرمانـي جهان كه در 
ايتاليا و بلغارستان برگزار مي شود، صعود كند. 
ايگ��ور كولاكوويچ پ��س از قطعي ش��دن صعود 
كشورمان به رقابت هاي انتخابي واليبال جهان، يكي 
از رمزهاي موفقيت تيم ايران را در اين مس��ابقات 
دست كم نگرفتن تيم ها عنوان كرد: »با پيروزي 
كه مقابل چين به دست آورديم، خيالمان از صعود 
به رقابت هاي جهاني راحت شده بود. با وجود اينكه 
مي دانستيم قزاقس��تان در حد و اندازه تيم ايران 
نيست، اما دوست داش��تيم با نگاه جدي وارد اين 
مسابقه شويم و هيچ حريفي را دست كم نگيريم، 

زيرا براي تمام تيم ها احترام قائل هستيم.«
با گرفتن مجوز بازي هاي قهرماني مردان جهان، 
در نشست خبري پس از بازي با قزاقستان، يكي از 
خبرنگاران درباره هدفگذاري تيم براي مسابقات 
سال آينده پرسيد، كولاكوويچ اما اولويت را ليگ 
جهاني 2018 دانست: »قهرماني جهان، تابستان 
سال آينده برگزار مي شود و سال آينده ابتدا بايد 
در ليگ جهاني به ميدان برويم و پس از آن خود را 
آماده شركت در رقابت هاي قهرماني جهان كنيم. 
به همين خاطر بايد تمريناتمان را خيلي جدي تر 
دنبال كنيم. تمام تلاشمان اين است كه بهترين 

بازي ها را به نمايش بگذاريم.«
   با تماشاگران يك سر و گردن بالاتر بوديم

تيم هاي ش��ركت كننده در رقابت ه��اي انتخابي 
مردان جهان، يكي از نكاتي كه همواره به آن اشاره 

مي كنند، حضور پرشور تماشاگران اردبيلي است. 
سعيد معروف، كاپيتان تيم ملي كشورمان معتقد 
اس��ت كه وقتي تيم ايران در داخل كش��ور بازي 
مي كند با توجه به حضور هواداران، آنها يك سر و 
گردن بالاتر از حريفانشان هستند: »وقتي در سالن 
خودمان بازي مي كنيم يك سر و گردن از حريفان 
بالاتر هستيم و تماش��اگران با حمايت هاي خود 
قدرت مضاعفي به تيم ملي مي دهند. « همچنين 
تشويق چين توسط تماش��اگران ايراني در طول 
بازي ها سبب شد تا رائول لوزانو سرمربي آرژانتيني، 
نقش آنها را در صعود مؤثر بداند: »از تماش��اگران 
عزيزي كه هميشه پشت ما بودند تشكر مي كنم. 
در اين مس��ابقات هيچگاه از آنها نخواستم از تيم 
ما حمايت كنند، اما هر وقت وارد زمين ش��ديم، 

تماشاگران تيم را تشويق كردند و بخشي از صعود 
خود را مديون حمايت آنها هستيم.«

   مصدوميت بلاي جان ستاره اصفهاني
يكي از مسائلي كه در بازي هاي انتخابي مردان 
جهان قابل توجه بود، عدم بازي جواد معنوي نژاد، 
ستاره تيم ملي كشورمان در ليگ جهاني 2017 
بود. معنوي نژاد پس از مصدوميت در بازي هاي 
ليگ جهاني تصور مي شد در مسابقات اردبيل در 
تركيب قرار بگيرد، اما در سه بازي اول، خبري از 
ستاره اصفهاني تيم ملي در بازي نبود، مسئله اي 
كه ب��ه مصدوميت ه��اي دوباره اي��ن بازيكن بر 
مي گشت تا معنوي نژاد با بدشانسي روبه رو شود. 
عدم بازي معنوي نژاد س��بب ش��د تا كولاكوويچ 
در نشس��ت خبري پس از پايان بازي در اين باره 

اينكه اين بازيكن دچار چه آسيب ديدگي است و 
تا چه زماني اين مصدومي��ت به طول مي انجامد، 
توضيحات بيش��تري داد: » معنوي نژاد 10 دقيقه 
قبل از آخرين تمرين تيم ملي دچار مصدوميت از 
ناحيه شانه و پا شد. به نظرم نمي شود در اين موارد 
ريسك كرد، زيرا سلامتي بازيكن به خطر مي افتد. 
معنوي نژاد، بازيكن جوان و شايس��ته اي است و 
لياقت حضور در تركيب اصلي تيم مل��ي را دارد، 
اما متأسفانه مصدوميت باعث شد، نتوانيم از او در 
بازي برابر قزاقستان استفاده كنيم. اگر معنوي نژاد 
براي بازي هاي آينده آمادگي لازم را داشته باشد و 
سلامتي اش به خطر نيفتد از او استفاده مي كنيم. 

مهم ترين چيز براي من سلامتي بازيكنان است.«
   عبادي پور: بهتر از گذشته شده ايم

ميلاد عبادي پور دريافت كننده تيم ملي واليبال 
كه قرار اس��ت فصل آينده در ليگ لهستان بازي 
كند، با صعود ايران به مرحله نهايي واليبال مردان 
جهان، حالا بايد برنامه ريزي براي اين مسابقات 
را آغاز كرد:»به س��ختي و آس��اني اين بازي فكر 
نمي كرديم و فقط ب��ه دنبال پي��روزي بوديم تا 
سهميه مسابقات جهاني را امروز به دست بياوريم. 
از الان بايد به فكر خريد بليت ايتاليا و بلغارستان 
باش��يم و خود را ب��راي ش��ركت در رقابت هاي 
قهرماني 2018 جهان آم��اده كنيم. عبادي پور 
همچنين با اشاره به عملكرد بهتر تيم كشورمان 
در اين مس��ابقات، نقاط قوت تيم را در بازي هاي 
انتخابي قهرماني مردان جهان در اردبيل برشمرد: 
» تيم ما نسبت به گذشته خيلي بهتر شده است و 
در سرويس و دفاع روي تور فشار زيادي به حريف 
وارد كرد. فش��ار تماش��اگران هم كمك كرد كه 

راحت تر تيم ها را شكست بدهيم.«

كولاكوويچ: هيچ تيمي را دست كم نگرفتيم
راز موفقيت تيم ايران در رقابت هاي انتخابي مردان جهان
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